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ازسال96بهبعدخودزمینهسازایجادحواشیمختلفی

برایایندانشـــگاهوطبیعتاداوطلبانورودبهآنشد.
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ورودیهایسال97ایندانشگاهباعثشدنامدانشگاه

فرهنگیانطیسالهایاخیرهمیشهباحواشیخاص

بهخودشدررسانههامطرحشود.

فرهنگیانکهقراربوددربرههایبتواندنیرویموردنیاز

وزارتآموزشوپرورشراتامینکند،حالاسالهاستبا

مشکلاتمختلفیدستوپنجهنرممیکندتاجاییکه

شورایعالیانقلابفرهنگیدر18اردیبهشتامسال

باتصویب»سیاستهاوضوابطکیفیتبخشیدانشگاه

فرهنگیان«تلاشکردبتواندباردیگرایندانشگاهرابه

جایگاهاصلیخودبرگرداند.

دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

آمادگی34۰دانشبنیانحوزهسلامتبرایحضوردربازارهایبینالمللی

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با 

یادآوری اینکه ایران با اتکا به توانمندی داخلی و نیروی انسانی نخبه توانسته است موانع و 

چالش های حوزه سلامت را به سلامت عبور کند، اظهار داشت: »سال ها تحریم ظالمانه ای که 

بر ایران اعمال شده، باعث شده است نگاه به توانمندی های داخلی و حمایت از شرکت های 

فناور در حوزه تجهیزات پزشکی گسترش یابد. هم اکنون ۳۴۰ شرکت دانش بنیان در زیست بوم 

فناوری ها و نوآوری های سلامت فعالیت دارند و ضمن تامین نیازهای کشور برای حضور در 

بازارهای بین المللی از ظرفیت کافی برخوردار هستند.« دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: »این 

شرکت ها توانایی تولید تجهیزات پیشرفته ای مانند سی تی اسکن، دستگاه دیالیز، ونتیلاتور 

آی سی یو، الکتروشوک های قلبی، یونیت های دندانپزشکی، انواع ایمپلنت های دندانی، 

گرفت های استخوانی، کیت های تشخیصی، و طیف وسیعی از لوازم مصرفی مورد نیاز اتاق های 

عمل و بیمارستان ها را دارند.« وی افزود: »این تجهیزات و لوازم مصرفی در بسیاری از مراکز 

پزشکی خصوصی و دولتی در ایران نصب شده و در حال استفاده هستند.«

افزایشظرفیترشتهپزشکیفرمولمناسبمشکلاتدرماننیست

علیرضا زالی،  رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی در گفت وگو با »ایسنا«، درباره افزایش ظرفیت 

رشته پزشکی و دندان پزشکی گفت: »بحث های کارشناسی مفصلی درارتباط با افزایش ظرفیت رشته 

پزشکی و رشته های گروه پزشکی شکل  گرفت. تمام دستگاه های ذی صلاح  مانند وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشکی، فرهنگستان علوم پزشکی، سازمان نظام پزشکی، دبیرخانه شورای آموزش پزشکی و 

تخصصی، دبیرخانه  شورای آموزش پزشکی عمومی و دانشگاه های علوم پزشکی نظرات کارشناسی 

خود را درباره افزایش ظرفیت رشته های گروه پزشکی مطرح کرده اند.«  

او با بیان اینکه گروه های ذی صلاح، مخالفت خود با افزایش ظرفیت رشته پزشکی را به صورت تلویحی 

اعلام کردند، خاطرنشان کرد: »علی رغم قول و وعده هایی که درخصوص اعتبارات افزایش ظرفیت رشته 

پزشکی به دانشگاه های علوم پزشکی داده شده، اعتباری در این خصوص به دانشگاه ها تخصیص داده 

نشده است.« زالی ادامه داد: »ما در حوزه خوابگاه های دانشجویی و امور رفاهی با سطح قابل توجهی 

از نارضایتی دانشجویان قدیمی که در خوابگاه ها سکونت دارند، مواجه هستیم. امیدواریم با بسته های 

اعتباری که در اختیار ما قرار می گیرد، بتوانیم مشکلات پیش رو را حل کنیم.«

مهلتنامنویسیمیهمانیوانتقالدانشجویانتا1۵خردادماهتمدیدشد

طبق اعلام سامانه سجاد، سازمان امور دانشجویان، مهلت ثبت نام میهمانی و انتقال 

دانشجویان برای سال تحصیلی ۱۴۰2-۱۴۰۳ که تا پیش از این ۳۱ اردیبهشت ماه 

۱۴۰2 بود، تا ۱۵ خرداد ماه ۱۴۰2 تمدید شد. دانشگاه های مبدا باید بر اساس مفاد 

آیین نامه شماره ۸۸۴۴۱.۳.۴۱ مورخ 2۰ خرداد ۱۳۹2 درخواست دانشجو را بررسی 

کرده و در صورت داشتن شرایط از اول خرداد تا ۱۵ تیرماه نظر خود را در سامانه اعلام و 

در صورت موافقت ریز نمرات دانشجو را به دانشگاه مقصد از طریق سامانه ارسال کنند. 

سپس دانشگاه های مقصد حداکثر تا پایان مرداد ماه نسبت به بررسی تقاضاها اقدام 

و از طریق سامانه یادشده اعلام کند. متقاضیان جهت ثبت درخواست ابتدا باید در 

سامانه سجاد ثبت نام کنند و پس از دریافت نام کاربری و رمز عبور از قسمت خدمات 

سازمان درخواست خود را ارائه کنند. متقاضی مسئول صحت اطلاعات و اعلام واحدهای 

درخواستی ارائه شده در خصوص شرایط خاص و درخواست خود خواهد بود و در صورت 

عدم احراز هر یک از اطلاعات ارائه شده تقاضا از وضعیت بررسی خارج خواهد شد.

احتمالبرگزاریفازاول»کنکورالکترونیکی«تاپایان14۰2

بهروز کاوه ئی، مشاور رئیس سازمان سنجش در گفت وگو با »مهر« در امور تاسیس و 

راه اندازی مرکز نوآوری و هوشمند سازی بیان کرد: »در حال حاضر مراتب از طریق 

شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری )عتف( در دست پیگیری است و کلیات طرح 

در کمیته تخصصی این شورا به تصویب رسیده است و تا پایان خرداد در این خصوص 

تصمیم گیری نهایی خواهد شد. در صورت تصویب نهایی این طرح، فاز یک آن تا پایان 

۱۴۰2 در یک آزمون کم جمعیت )برای مثال تا ۵۰ هزار داوطلب( اجرا خواهد شد.«

کاوه ئی در ادامه اعلام کرد که طبق برنامه اگر اعتبارات لازم در نظر گرفته شوند، قرار 

بر این است که تا پایان سال ۱۴۰۳ آزمون ها به صورت تمام الکترونیکی برگزار شوند.

وی در پاسخ به این سوال که زمان پاسخگویی داوطلبان در این مدل از آزمون در 

مقایسه با مدل کاغذی چقدر است؟ گفت: »با توجه به اینکه اولین بار است که 

روش مورد نظر مورد استفاده قرار می گیرد، زمان آزمون با آزمون کاغذی تفاوت 

نخواهد داشت.«

ناکارآمدیمراکزآموزشزبانفارسیبرایدانشجویانبینالملل

هاشم داداش پور، معاون وزیر و رئیس سازمان دانشجویی درباره توسعه و گسترش مراکز آموزش 

عالی گفت: »ما نمی توانیم به تعداد مراکز آموزش زبان فارسی، روش آموزش داشته باشیم. 

راهکار این است که همه روش ها فقط در ۳ یا ۴ روش محدود شود. من به مراکز آموزش زبان 

فارسی مختلف مراجعه کرده ام. هر کدام چند جلد کتاب منتشر کرده اند و روش آموزش خود 

را از آن کتاب ها می گیرند.«

داداش پور یادآور شد: »کوتاه  بودن دوره یادگیری نشان دهنده کارآمد بودن مرکز آموزشی مورد 

نظر است. لازم است که ارزیابی مناسبی از مراکز آموزش زبان فارسی انجام شود. باید توجه 

داشت که آموزش زبان فارسی برای مناطق جغرافیایی مختلف، متفاوت است. سوال در این 

زمینه این است که کدام شیوه آموزش برای کدام منطقه جغرافیایی مناسب است.«

او با تاکید بر اهمیت آموزش مجازی زبان فارسی گفت: »دانشجویان غیرایرانی گاهی ۷۰۰ 

ساعت آموزش دیده، اما توانایی فارسی حرف زدن و فارسی فهمیدن ندارد. در ارزیابی ها نباید 

سطحی برخورد شود. مدرک مراکز آزفا دارای مجوز برای کل کشور معتبر است.«

برایساختخوابگاههایمتاهلیکمبودزمینوجودندارد

محمد علی زلفی گل، وزیر علوم در مراسم افتتاح خوابگاه دخترانه حمید رضا طلاکوب بیان کرد: 

»این خوابگاه توسط یک خیر به نام مصلی نژاد کمتر از یک سال ساخته شده است.«

وی با تصریح اینکه خوابگاه های دانشجویی دانشگاه خواجه نصیر پاسخگوی نیازهای دانشجویان 

نبود، گفت: »بنابراین این خوابگاه در زمینی به مساحت ۴ هزار متر بنا شده است.« زلفی گل افزود: 

»ریاست دانشگاه با پیگیری هایی که انجام دادند، توانستند مصوبه ای را از دولت بگیرند که بر 

اساس آن، امکان فروش اموال دانشگاه وجود دارد.«

وزیر علوم، با اشاره به کمبود خوابگاه متاهلی در دانشگاه خواجه نصیر عنوان کرد: »ما با وزارت 

مسکن و شهرسازی منعقد کرده ایم که بر اساس آن قرار است خوابگاه های متاهلی در تمام 

دانشگاه ساخته شود یا گسترش یابد.« وی خاطرنشان کرد: »خوشحالم بگویم که ما مشکل 

زمین برای ساخت خوابگاه های متاهلی نداریم. اگر بانک های عامل تسهیلاتی که در اختیار 

شهروندان می گذارند را در اختیار دانشگاه ها هم قرار دهند، امیدوارم در چند سال آینده این 

مشکل کاملا حل شود.«

  نیمکت خبر

»فرهیختگان«ازمصوبهجدیدشورایعالیانقلابفرهنگیبرایبهبودوضعیتدانشگاهفرهنگیانگزارشمیدهد

تربیتمعلمسامانمیگیرد؟
»فرهیختگان«ازیکاکوسیستمروبهرشددرشرقآسیاگزارشمیدهد

اکوسیستم89میلیارددلاریاستارتاپپیسنگاپور

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

تازه ترین مصوبه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی در ارتباط با این دانشـــگاه دارای 

۹ ماده و 2 تبصره اســـت که در صورت اجرایی شـــدن بندهای مختلفش طبیعتا 

تغییرات مهمی در روند حرکت این دانشگاه و آینده دانشجو- معلمان ایجاد می کند. 

بندهایی که از زمان ابلاغ برای تدوین برخی از دستورالعمل های آن زمان 6 ماه در 

نظر گرفته شده و بخش قابل توجهی از این مصوبه هم طی دوسال آینده تحصیلی 

به اجرا در خواهد آمد. 

سنجشوپذیرشدانشجو-معلماختصاصیخواهدشد1

اولین ماده این مصوبه تلاش دارد با پای کار آوردن وزارت علوم و آموزش وپرورش 

نظـــام تخصصی تربیت دانشـــجو- معلمان را از حالت فعلی خـــارج و ارتقا دهد. 

به طوری که براســـاس بند الف ماده یک، وزارت علوم مکلف شده با همکاری وزارت 

آموزش وپرورش اقدام به برگزاری آزمون اختصاصی »تربیت معلم« کند و همچنین 

»نظام اختصاصی سنجش و پذیرش دانشجو- معلم« را هم با رویکرد استعدادیابی برای 

شغل معلمی تدوین کند؛ نظامی که هرچند از حالا نمی توان به طور قطع عنوان کرد 

که قرار است چه مولفه هایی در آن لحاظ شود، اما طبیعتا جذب دانشجو- معلمانی 

که در حیطه های خاصی استعداد داشته باشند، نقش بسزایی در استعدادیابی و 

پرورش اســـتعدادهای دانش آموزان از سوی آنها خواهد داشت. حلقه گمشده ای 

که سال هاســـت در مدارس ما وجود دارد و عملا معلمان توجهی به استعدادهای 

دانش آموزان نمی کنند. البته بند »ب« همین ماده هم دانشگاه فرهنگیان و وزارتخانه 

را مکلف کرده تا »نظامنامه جذب و تربیت معلم را با مشارکت دانشگاه های منتخب 

و حوزه های علمیه« تدوین کنند؛ بندی که باید از ســـال تحصیلی ۱۴۰2-۱۴۰۳ 

اجرایی شود. در همین ابتدا باید عنوان کرد که ماده آخر این مصوبه هم قید کرده 

که همه نظامنامه ها و آیین نامه های مورد نیاز برای تحقق این سیاســـت ها به جزء 

آیین نامه اختصاصی ارتقـــای مرتبه اعضای هیات علمی باید حداکثر ظرف 6 ماه 

توسط نهادهای متولی تدوین شود، اما از آنجا که در بسیاری از مصوبه ها، حداکثر 

زمان قانونی برای تدوین آیین نامه و دســـتورالعمل ها قیدشده، باید عنوان کرد که 

تعیین بازه زمانی به معنی تحقق آن در حیطه اجرا نیست. 

مسیرجذباستعدادهابهدانشگاهفرهنگیانبازمیشود2

براســـاس بند »ج« مصوبه جدید این دانشـــگاه »آیین نامـــه جذب و پذیرش 

اســـتعدادهای برتر ملی در حوزه های علمی، پژوهشی، فناوری، فرهنگی، هنری، 

تربیتی، قرآنی و ورزشی« را هم باید یکی دیگر از تغییراتی دانست که در آینده نزدیک 

در دانشگاه اعمال می شود؛ بندی که به معنی تسهیل ورود استعدادهای برتر در این 

دانشگاه است که می تواند هم کیفیت این دانشگاه را افزایش داده و هم در میان مدت 

و بلندمدت وضعیت آموزش ها در مدارس را دستخوش تغییر کند. همچنین بند »د« 

ماده یک طراحی الگوی استقرار نظام ملی تربیت معلم و تدوین آیین نامه اعطای رتبه 

معلمی از سوی دانشگاه فرهنگیان را هم قید کرده که باید به تایید وزارت آموزش وپرورش 

برسد. البته این ماده یک تبصره هم دارد که طبق آن سازمان های اداری و استخدامی 

و ســـازمان برنامه و بودجه باید نسبت به تخصیص ردیف استخدامی و اعتبارات لازم 

برای این دانشگاه هم اقدام کنند؛ اتفاقی که در صورت تحقق حتما می تواند نقش 

بسزایی در رشد کمی و کیفی این دانشگاه داشته باشد. 

ایجادهیاتمرکزیجذبهیاتعلمیدر»فرهنگیان«3

مـــاده دوم این مصوبه هم بندهای مختلفی دارد که در بند »الف« آن تاکید 

شده این دانشگاه باید نسبت به تدوین »آیین نامه اختصاصی ارتقا مرتبه اعضای 

هیات علمی این دانشـــگاه« متناســـب با ماموریت معلم پروری اقدام و آن را برای 

تصویب به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه کند. نکته دیگر اینکه براساس بند 

»ب« این ماده هم وزارت علوم موظف شـــده نســـبت به تعریف و تعیین امتیاز ویژه 

»فعالیت های آموزشـــی و پژوهشی در دانشـــگاه فرهنگی ان« اقدام و آن را بعد از 

تصویب به دانشگاه ابلاغ کند. آیین نامه ای که طبیعتا می تواند مسیر جدیدی را 

پیش روی فعالیت های اســـاتید و دانشجویان آن بگذارد. در بند »ج« هم آمده که 

هیات مرکزی جذب اعضای هیات علمی دانشگاه زیرنظر هیات عالی جذب شورای 

عالی انقلاب فرهنگی تاسیس می شود؛ شورایی که اعضای آن هم از سوی شورای 

معین شورای عالی انقلاب فرهنگی تعیین می شود؛ قطعا این مساله سبب می شود 

روند جذب اعضای هیات علمی جدید در دانشگاه براساس نیازها دنبال شود. 

معلمیصرفاباگواهینامهصلاحیتممکنمیشود4

ماده ســـوم این مصوبه هم دانشـــگاه را موظف کرده بین ۱۰ تا 2۰ درصد 

از واحدهای درســـی دوره های تحصیلی را از ســـال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ به 

دروس کارآموزی و کارورزی اختصاص دهند، اتفاقی که تحقق آن برعهده وزارت 

آموزش وپرورش گذاشـــته شده و بر همین اساس این وزارتخانه باید قبل از شروع 

سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰2 نسبت به تعیین و تخصیص مدارس تجربی وابسته 

آموزشی دانشگاه فرهنگیان به تناسب نیاز هریک از پردیس ها در کل کشور اقدام 

کند. ماده چهارم این مصوبه هم مرکز ســـنجش و پایش کیفیت آموزشـــی وزارت 

آموزش وپـــرورش را مامور کرده با همکاری دانشـــگاه »آیین نامه جامع صلاحیت 

حرفه ای معلمی« را تدوین کند، در همین راستا وزارتخانه هم باید از سال تحصیلی 

۱۴۰۴-۱۴۰۳ اســـتخدام جدید در حرفه معلمی را برای تمام مدارس به داشتن 

گواهینامه صلاحیت معلمی معطوف کند. 

فعالیتدانشکدهتوانمندسازیمدیرانآموزشیاز2سالآینده۵

ماده پنجم هم این دانشگاه را موظف کرده که نسبت به طراحی دوره های 

آموزشی و تدوین برنامه درسی رشته های مرتبط با مدیریت مدرسه، اقدام کند و 

ظرف یک سال هم پردیس تربیت و توانمندسازی مدیران آموزشی را راه اندازی 

کند؛ به طوری که از آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ گذراندن موفقیت آمیز 

دوره های آموزشـــی یا دانش آموختگی در رشته های مرتب با مدیریت مدرسه، 

یکی از شروط احراز شایســـتگی مدیریت مدارس تلقی شود. ماده ششم هم 

تدوین »نظامنامه جامع فرهنگی تربیتی دانشـــجو- معلمان« را همین راســـتا 

با ساحت های شش گانه ســـند تحول بنیادین آموزش وپرورش به عنوان یکی 

از وظایف این دانشـــگاه اعلام کرده که براســـاس آن گذراندن دروس/ دوره و 

واحدهای فرهنگی تربیتی تعیین شده در این نظامنامه باید مانند واحدهای 

برنامه درســـی دوره های تحصیلی الزامی شـــود. البته این دانشگاه می تواند 

نسبت به معادل ســـازی دروس و واحدهای این نظامنامه با دروس عمومی و 

تربیتی متناظر آنها در برنامه درسی رشته های مختلف اقدام کند. هرچند زمان 

تدوین و اجرای این نظامنامه هم مشخص نیست. 

واحدهایعلمیوکاربردیدراختیاردانشجو-معلمانقرارمیگیرد6

ماده هفتم هم بازطراحی دانشگاه فرهنگیان را در بخش ساختار و سازمان این 

دانشگاه در قالب یک دانشگاه ملی دربرگیرنده ۳۱ دانشگاه استانی مدنظر قرار داده 

است که براساس آن هم دولت موظف شده ساختمان های اداری، آموزشی و رفاهی 

متعلق به دستگاه های اجرایی را که در اختیار واحدهای دانشگاه علمی وکاربردی 

وابسته به آنها دستگاه ها بوده، به مدت حداقل ۱۰ سال در اختیار دانشگاه فرهنگیان 

قرار دهد و هم وزارت آموزش وپرورش باید مکان های مربوط به دانشســـراها و مراکز 

تربیت معلم ســـابق را پیش از شروع سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰2 در اختیار این 

دانشگاه بگذارد. تبصره این ماده هم سازمان برنامه و بودجه را موظف کرده سالانه 

اعتبار مورد نیاز برای تجهیز آزمایشـــگاه ها، کارگاه ها و مقاوم سازی فضای آموزشی 

و رفاهی را تامین کند.  

سیدمحمد بطحایی، معاون آموزش های عمومی و 

مهارتـــی دانشـــگاه آزاد اســـلامی و وزیر اســـبق 

آموزش و پرورش گفت: »شورای عالی انقلاب فرهنگی 

به عنوان بالاترین مرجع سیاستگذاری در حوزه های 

فرهنگی ازجمله آموزش وپرورش، ورودش به دانشگاه 

فرهنگیان بســـیار موجه است. اما نکته ای که باید 

مدنظر قرار بگیرد، این است که صرف ابلاغ سیاست ها و تعیین ضوابط برای 

سازمان مهمی مانند دانشگاه فرهنگیان، کفایت نمی کند؛ چراکه ما از این 

قبیل سیاســـت ها و اسناد سیاســـتی، برای ســـازمان های مختلف فراوان 

داشته ایم. اما علی رغم زمان زیادی که تهیه و تنظیم این نوع اسناد نیاز دارد، 

در عمل کمتر شاهد اتفاقات مثبت در سازمان مخاطب این اسناد بوده ایم.« 

  زیرساخت اجرایی فراهم نشود، نتیجه نمی گیریم
او ادامه داد: »به شدت نگران هستم که دانشگاه فرهنگیان نیز با سندی که 

از ســـوی شورا به تصویب رسیده، به همین سرنوشت دچار شود. یعنی روی 

کاغذ وقتی این ضوابط را مطالعه می کنیم، می بینیم که بسیار هم فاخر نوشته 

شده  و روی مفاهیم کلیدی هم تاکید کرده است، اما اگر زیرساخت های لازم 

برای اجرای این ســـند فراهم نشود، حتما شورای عالی انقلاب فرهنگی باید 

این آمادگی را داشـــته باشد که 2 یا ۳ سال آینده، وقتی عملکرد اجرای این 

سند را مورد ارزیابی قرار می دهد، ببیند که نتایج مثبتی حاصل نشده باشد.« 

وزیـــر اســـبق آموزش وپرورش افزود: »بـــه خاطر دارم زمانی کـــه در وزارت 

بودم، در یک جلســـه خصوصی که بنده و وزیر علوم وقت حضور داشـــتیم، 

مقام معظم رهبری به موضوعی اشاره کردند که معتقدم یکی از یرساخت های 

لازم برای تحقق مصوبه امروز شورا، همین اشاره رهبری است. ایشان خطاب 

به وزیر وقت علوم فرمودند اهمیت دانشگاه فرهنگیان اگر از دیگر دانشگاه ها 

بیشتر نباشد، کمتر نیست. همچنین ایشان نزدیک به این مضمون فرمودند 

کـــه در توزیع امکانات و توجه به نیروی انســـانی به ویژه هیات علمی اگر به 

اندازه ســـایر دانشگاه ها توجه نمی کنید، نباید کمتر از آنها باشد؛ این یکی 

از همان زیرساخت ها اســـت که باید فراهم شود. یعنی تلقی وزارت علوم از 

دانشگاه فرهنگیان نباید یک دانشگاه دسته چندمی باشد که اگر خواستند 

ردیف های استخدامی، مجوزهای جذب هیات علمی، ماموریت به تحصیل 

اعضای هیات علمی را مجوز دهند، آخرین اولویت این دانشگاه باشد.« 

 اخلال در دانشگاه فرهنگیان
 آموزش وپرورش را مختل می کند

بطحایی تصریح کرد: »همین اهمیت را باید در مواجهه سازمان برنامه وبودجه 

با توزیع امکانات و ردیف های مالی برای دانشگاه فرهنگیان داشته باشیم. 

ســـازمان اداری و استخدامی هم باید به جد این نگاه را در خودش تقویت 

کند که این دانشـــگاه، یک دانشگاه ماموریت گرا است و هر نوع اختلالی 

در دانشگاه فرهنگیان به معنی بروز اختلال در نظام آموزش و پرورش کشور 

خواهد بود. به نظرم این گزاره ای که الان ذکر کردم، باید در مدیران سازمان 

برنامه و ســـازمان اداری امور اســـتخدامی یک باور قلبی باشد؛ چراکه هر 

نوع اختلال در این دانشـــگاه و دانشـــگاه شهید رجایی، به معنی اختلال 

در نظام آموزش وپرورش خواهد بود و معنایش آن اســـت که ما پذیرفته ایم 

که ۳ تا ۴ ســـال دیگر کم وکاستی که در این دانشگاه ها داریم، خودش را 

نشان می دهد.« 

او با بیان اینکه جای تشکر دارد که شورای عالی انقلاب فرهنگی در این زمینه 

ورود کرده است، گفت: »اما اگر به این دلخوش کنیم که این شورا یک سند 

سیاســـتی تولید کرده و این سند می تواند دانشگاه فرهنگیان را از مشکلات 

امروزش نجات دهد، دلخوش کردن عبثی خواهد بود. نکته دیگر اینکه یکی 

از مباحث این مصوبه بازطراحی ســـازمانی دانشـــگاه است، اما اگر سازمان 

اداری و اســـتخدامی که متولی اصلی است، بخواهد با متری که همیشه در 

اختیار داشـــته عمل کند و بگوید براســـاس معیارم، این دانشگاه نمی تواند 

بیشـــتر از یک مقدار هیات علمی داشـــته باشد یا جذب هیات علمی مانند 

دیگر دانشـــگاه ها باشد، طبیعتا این بند هم نتیجه نمی دهد؛ چراکه ضوابط 

جذب هیات علمی در این دانشگاه نمی تواند همانند دانشگاه صنعتی شریف 

باشد. موضوع مهم این اســـت که ماهیت و ماموریت آن با دانشگاه تهران، 

شهیدبهشتی و شریف و... متفاوت است و باید ضوابط جذب و شرایط ارتقای 

اعضای هیات علمی آن متفاوت باشـــد.« او خاطرنشان کرد: »وقتی صحبت 

از بازطراحی ســـازمانی دانشگاه می شـــود اگر سازمان اداری و استخدامی 

زیرســـاخت را با سند سیاســـتی اصلاح نکند، باز می بینیم که این سند هم 

نمی تواند اتفاقی را در دانشگاه فرهنگیان ایجاد کند.« 

محمد رمضانی، معاون سیاســـت ورزی بســـیج 

دانشجویی دانشگاه فرهنگیان درباره مصوبه اخیر 

شـــورای عالی انقلاب فرهنگـــی گفت: »فارغ از 

بندهای این مصوبه، همین که شورای عالی انقلاب 

فرهنگی بر ســـر دانشـــگاه فرهنگیـــان، تامل 

جدی تری کرده و بندهایی را در حوزه توسعه کمی 

و کیفی این دانشـــگاه، مدنظر قرار داده، اتفاق بسیار خوبی است. البته 

بندهـــای ایـــن مصوبه هم تقریبـــا حاصل گفت وگوهای چندین ســـاله 

کارشناسان حوزه آموزش وپرورش مرتبط با این دانشگاه است. نکته دیگر 

اینکه وقتی چنین اتفاقی از سوی یک نهاد بالادست رقم می خورد، می تواند 

ضریب بیشتری به دولت برای اجرایی سازی آن بدهد.«

او ادامـــه داد: »یکی از مباحث مهم بحث اجرایی ســـازی موارد در حوزه 

آموزش وپرورش اســـت؛ چراکه وقتی مصوبه  شورای عالی آموزش وپرورش 

باشـــد، معمولا نهادها توجهی کمی به آن دارند. اما وقتی مصوبه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی را داشـــته باشیم، مصوبه بالادست محسوب شده 

و می تواند دســـت قدرتی برای اعمال نفوذ دانشـــگاه فرهنگیان و توسعه 

کمی و کیفی آن باشد.« 

 کمبود خوابگاه و کلاس ها مهم ترین مشکل 
دانشجو-معلمان است

معاون سیاســـت ورزی بسیج دانشجویی دانشگاه فرهنگیان تصریح کرد: 

»یکی از چالش های جدی دانشگاه فرهنگیان در حوزه دانشجویی بحث 

توسعه کمی دانشگاه اســـت؛ چراکه کمبود خوابگاه و کلاس های درس 

مهم ترین مشـــکل دانشجو-معلمان اســـت. در کنار آن استفاده از مراکز 

تربیت معلم و دانشگاه هایی که بسیار هم قدیمی است، باعث شده تا روح 

دانشـــگاه از بین برود. خوشبختانه یکی از بندهای مصوبه شورا، استفاده 

از ظرفیت دانشگاه جامع عملی - کاربردی است و این اتفاق مثبتی است 

که می تواند در مدت ۱۰ ســـال، یک روند مثبتی در دانشگاه فرهنگیان 

شـــکل بدهد. به دنبال آن نیز با این طرح دیگر قرار نیســـت در دانشگاه 

مراکز اســـتان ها، پردیس های مختلفی داشته باشیم که بسیاری از آنها یا 

محیط مدرسه ای داشته یا ساختمان هایی با عمر ۵۰ سال هستند. رفتن 

دولت به این ســـمت که ما در هر استان دانشگاه فرهنگیان داشته و یک 

دانشگاه ملی در سطح کشور داشته باشیم اتفاق مثبتی خواهد بود.« 

او بیان داشـــت: »رویکرد مدیریت دانشگاه فرهنگیان در دوره خنیفر هم 

توسعه کمی دانشـــگاه بود، اما این رویکرد خاص خود دانشگاه می شد، 

درحالی که امروز مصوبه شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی را داریم و قطعا 

دانشـــگاه می تواند با پیگیری بیشـــتر و به راحتی به این هدف برسد. با 

این حال یکی از چالش های جدی آموزش وپرورش این است که این نهاد 

علی رغم اینکه بدنه بزرگی دارد اما از قدرت کمی در میان دیگر وزراتخانه ها 

و سازمان ها برخوردار است. ما می بینیم در فضای بودجه ای و دیگر قوانینی 

که مجلس و حتی اسناد بالادستی که خود وزارتخانه دارد، هم نمی تواند 

به هدف برسد؛ چراکه این وزارتخانه از قدرت چانه زنی مانند وزارت علوم و 

دیگر سازمان ها که در حوزه دانشگاه هستند، برخوردار نیست.« 

رمضانی گفت: »امروز این مصوبه و با توجه به اینکه خود شورا هم نظارت 

بر انجام آن را دنبال می کند، گام بزرگی محسوب می شود. همچنین اگر 

باز هم این مصوبه محقق نشـــود، بالاخره قدرت چانه زنی فضای دانشجو-

معلمان و فضای خود دانشگاه فرهنگیان برای مطالبه گری از دیگر شوراها 

و نهادها در راستای تحقق این مصوبه، بالا رفته است.« 

 نگران اجرایی شدن مصوبه هستیم
او بیان داشـــت: »هر سال شاهد این بودیم که بودجه دانشگاه فرهنگیان 

کمی افزایش یافته اما بودجه ساخت وســـاز وکیفیت بخشـــی باید بیشتر 

از این باشـــد. به عبارت دیگر باید بودجه این دانشگاه در مصوبه مجلس 

افزایش یابد که امســـال این اتفاق به صورت چشمگیر رقم نخورد. یا اینکه 

بتوانیم از ســـایر ظرفیت ها اســـتفاده کنیم؛ از ایـــن رو باید بگویم که بند 

توســـعه کمی مصوبه شـــورا یک اتفاق مثبت است. نکته ای که باید به آن 

توجه شـــود، اینکه مصوبه شـــورا، مصوبه پخته ای است اما نگرانی درباره 

آن، همان بحث اجرایی ســـازی این مصوبه اســـت. نگاه کنید سند تحول 

بنیادین آموزش وپرورش مصوبه خود شـــورا اســـت اما توجه به اجرای آن 

به حداقل رسیده اســـت. اگر قرار باشد این مصوبه هم مانند سند تحول 

باشـــد و پیگیری های شورا را به همراه نداشته باشد، شاید این مصوبه هم 

به سرنوشت دیگر مصوبه ها دچار شود.« 

رضوان حکیم زاده، عضو هیات علمی 

دانشگاه تهران، عضو هیات امنای 

ســـازمان پژوهـــش و برنامه ریزی 

آموزشـــی و معاون ســـابق آموزش 

ابتدایی وزارت آموزش و پرورش درباره 

تاثیر مصوبه شـــورای عالی انقلاب 

فرهنگی در افزایش کیفیت دانشگاه فرهنگیان گفت: »این 

مصوبه بســـیار مهم بوده و حاوی نکات قابل توجهی است که 

اگر اجرایی شـــود، می تواند به ارتقای کیفیت منجر شود؛ اما 

چند موضوع قابل تامل هم در این بین مطرح اســـت که باید 

مدنظر قرار بگیرد. نکته ای که روی آن تاکید دارم، این است 

که اگر به دنبال پیشرفت همه جانبه و توسعه پایدار هستیم، 

این مســـیر از رهگذر مدارس می گذرد و مهم ترین عنصر در 

ارتقای کیفیت نظام آموزشـــی هم معلمان هستند؛ از این رو 

اگر بخواهیم در این خصوص به توفیق برسیم و کیفیت نظام 

آموزشی ما ارتقا یابد، باید بهترین و باانگیزه ترین افراد جذب 

حرفه معلمی شوند.«  او ادامه داد: »ما باید بتوانیم سازوکارهایی 

را تنظیم و به گونه ای سیاســـتگذاری کنیم که بهترین افراد 

جذب معلمی شوند. همان طور که امروز وقتی کنکور برگزار 

می شود، انتخاب اول بسیاری از داوطلبان برخی رشته های 

خاص است، اگر به سمتی برویم که بهترین های ما معلمی را 

انتخاب کنند، حتما شـــرایط تغییر خواهد کرد. معلمی جزء 

مشاغلی است که صرف داشتن اطلاعات نمی توان در آن به 

توفیق رسید و تاثیرگذار بود، بلکه باید  انگیزه لازم هم در میان 

داوطلبان باشد. درکنار نقش سازوکارهای جذب در این حوزه، 

ارتقای منزلت معلمی در جامعه هم اهمیت خاصی دارد. اینکه 

ما کنکور جدا برای این موضوع بگذاریم قابل بحث اســـت، 

یعنی اینکه ما سازوکار مشخصی را برای جذب استعدادها در 

این زمینه داشـــته باشیم، مهم است اما موضوع اصلی بحث 

ماندگاری است. این مســـاله هم به سرمایه گذاری کشور در 

حوزه شرایط شـــغلی و نظام پرداخت به معلمان برمی گردد، 

یعنی صرفا با تغییر برخی سازوکارها در آزمون به سمت جذب 

بهتـــر حرکـــت نمی کنیم.«  معـــاون ابتدایی ســـابق وزارت 

آموزش و پرورش با اشـــاره به این موضوع که امروز معلمی از 

مهم ترین و دشوارترین مشاغل است اما میزان دریافتی معلمان 

با بسیاری از مشاغل در جامعه متفاوت است، ادامه داد: »باید 

بتوانیم شرایط مناسبی را در این زمینه ایجاد کنیم و تا اصلاحات 

کلانی را انجام ندهیـــم، با انجام برخی تغییرات در برگزاری 

آزمـــون ورودی بـــرای داوطلبان معلمی بـــه نتیجه مطلوب 

نمی رسیم. اصلاح ساختاری دانشگاه فرهنگیان که در این 

مصوبه آمده، یک بحث است اما موضوع مهم تر که باید به آن 

توجه داشت مزایای شغلی معلمی است که یکی از مولفه های 

مهم برای جذب و ماندگاری افراد ســـرآمد در آموزش وپرورش 

است. مادامی که ما از منظر عدالت در پرداخت، فاصله موجود 

میان معلمان با دیگر اقشار جامعه را رفع نکنیم، انجام تغییرات 

در دانشگاه فرهنگیان به تنهایی برای رسیدن به مشوق های 

جذب و ماندگاری معلمان کفایت نمی کند.« 

 تداوم  انگیزه معلمان لزوما ربطی به دانشگاه ندارد
حکیم زاده تصریح کرد: »موضوع اصلی این است که بعد از 

ورود اشـــخاص به حرفه معلمی، در مقایسه با مزایای سایر 

مشاغل احساس رضایت وجود داشته باشد. ایجاد ماندگاری 

و تداوم  انگیزه ها در میان معلمان هم لزوما ربطی به دانشگاه 

ندارد، بلکه دیگر سازمان ها دخیل هستند، یعنی تا زمانی که 

نگاه ما به معلمی، نگاه کارمندی است اما در عمل حقوق و 

مزایا و رفاهیات معلمان حتی کمتر از سایر کارمندان است، 

نمی توانیم منتظر تغییرات اساســـی در انگیزه سرآمدان و 

نخبگان برای ورود به رشـــته های معلمی باشیم و براساس 

تجارب گذشـــته حتی درصورت جذب این افراد نمی توان 

مانـــدگاری و تداوم حضور آنهـــا را در حرفه معلمی تضمین 

کرد.« وی درخصوص موضـــوع ایجاد هیات مرکزی جذب 

در دانشـــگاه فرهنگیان براســـاس این مصوبه گفت: »یکی 

از چالش هایی که در این دانشـــگاه داریم، مشکل هویتی 

دانشگاه فرهنگیان است که بعد از تبدیل مراکز تربیت معلم 

به نام دانشگاه فرهنگیان ایجاد شد. به عبارت دیگر وقتی در 

مراکز تربیت معلم افراد را جذب و آنها را برای شـــغل معلمی 

آماده می کردیم، دانشـــجو از ابتـــدا نقش معلمی و هویت 

معلمی را پذیرفته بود. اما از زمان تغییر نام و تغییر ســـاختار 

مراکز تربیت معلم، یک نوع ســـردرگمی به وجود آمد که آیا 

دانشگاه فرهنگیان باید مانند دیگر دانشگاه ها عمل کند؟ 

درحالی که این دانشـــگاه ماموریت خاص خودش را دارد و 

دوگانگی ایجاد شده در دوره های مختلف به فاصله گرفتن 

این دانشـــگاه از ماموریت های اصلی اش که همان تربیت و 

آماده ســـازی معلمان به خصوص برای دوره ابتدایی است، 

منجر شد.«  حکیم زاده با بیان اینکه یکی از نقاط مثبت این 

مصوبه، لحاظ شـــدن آیین نامه اختصاصی ارتقای اعضای 

هیات علمی دانشگاه فرهنگیان است، بیان داشت: »اینکه 

بتوانیم هویتی را برای دانشـــگاه فرهنگیان تعریف کنیم که 

متناسب با ماموریت هایش باشد، امر مهمی است و این ایجاب 

می کند که دانشگاه فرهنگیان نظام ارتقای خاص اساتیدش 

را داشته باشد؛ چراکه قطعا آیین نامه ارتقا روی فعالیت های 

اساتید اثرگذار است و همین مساله باعث می شود تا ماموریت 

دانشـــگاه که تربیت معلمان برای پرورش یک نسل است، 

تحت الشعاع قرار بگیرد. یعنی مانند دانشگاهی که ماموریت 

پژوهشی دارد، اساتید باید مقاله بنویسند. این در حالی است 

که ارزش کار اســـتادی که معلمان را برای یک نسل تربیت 

می کند، بســـیار بیشتر از چندین مقاله ISI است، و اگر این 

تمایز را در نظامنامه ارتقا لحاظ نکنیم، خود به خود این تمایز 

محو و دانشگاه تغییر ماموریت می دهد.« 

 از ظرفیت دانشکده های علوم تربیتی استفاده شود
معاون سابق آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش افزود: »در 

این مصوبه آمده که اعضای هیات جذب دانشگاه باید زیر نظر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی باشند و این مساله کمی ابهام 

ایجاد می کند مبنی بر اینکه این مهم کار را دشـــوارتر خواهد 

کرد یا خیر؟ قبل از اجرایی ســـازی این بند باید به این سوال 

پاسخ داده شود که تشابه و تمایز دانشگاه فرهنگیان با دیگر 

دانشگاه ها را در چه می دانیم؟ تصور می کنم اگر به همان اسم 

بامعنی تربیت معلم برگردیم، بسیاری از این ابهامات برطرف 

می شـــود.«  او تاکید کرد: »داشتن آیین نامه اختصاصی ارتقا 

برای اعضای هیات علمی این دانشـــگاه بسیار مهم است، اما 

اینکه ما جذب هیات علمی را زیر نظر دیگر سازمان ها ببریم، 

از این حیث نگران کننده است که شاید به تشتت در این زمینه 

منجر شـــود. همچنین یکی از نکاتی که باید به آن توجه شود 

این است که قطعا ما از ظرفیت همه دانشکده های علوم تربیتی 

که رشـــته های تعلیم و تربیت را دارند، استفاده کنیم و باید به 

این دوگانه سازی ها پایان داد. یعنی باید به همه ظرفیتی که 

در کشـــور برای تعلیم و تربیت وجود دارد، توجه شـــده و باید 

همکاری مشترک بین دانشگاه فرهنگیان و دیگر دانشکده های 

علوم تربیتی به صورت نظام مند تعریف شـــود که می تواند از 

حیث ارتقای این دانشگاه هم اثرگذاری جدی داشته باشد.« 

حکیم زاده گفت: »اگر شـــرایط بیرونی را بهبود بخشـــیده و 

با همکاری ســـازمان برنامه وبودجه و ســـازمان امور اداری 

استخدامی با وزارت آموزش و پرورش، نظام خاص پرداخت و 

جبران خدمات معلمان تعریف و تدوین شود، شرایط تغییر 

می کند. یعنی باید یک نظام مستقلی باشد و سازوکارهایی 

را اتخاذ کنیم که متناســـب با ارزش و ســـختی کار معلمان 

بتوانیم جایگاه شغلی و مزایای شغلی شان را ارتقا دهیم، در 

غیر این صورت اگر فکر کنیم که فقط با تغییر برخی سازوکارها 

و روند جذب می توان مشـــکل جذب و ماندگاری نخبه ها در 

آموزش وپرورش را حل کرد، واقع بینانه نخواهد بود.« 

 لزوم تعریف نظام کارورزی مستمر 
از ترم اول تحصیل

حکیم زاده بـــا بیان اینکه یکی از نقاط مطلوب این مصوبه، 

بحـــث اهمیت دادن به کارورزی اســـت، افزود: »قطعا باید 

دانشـــجو-معلمان ما از بدو ورود به دانشـــگاه با مدارس در 

ارتباط باشند. همان کاری که در کشورهای پیشرو در نظام 

تربیت معلم، شاهد هستیم که این تعامل به صورت نظام مند 

تعریف شده است. زمانی که دانشجو-معلمان فقط در سال 

آخر تحصیل حضور کمرنگی در مدارس داشته باشند باعث 

می شود بسیاری از نومعلمان ما در زمان شروع به کارشان، 

با چالش هایی در دنیای واقعی روبه رو شوند که هیچ گاه در 

دوره کارورزی آنها را تجربه نکرده اند. یعنی تعریف یک نظام 

کارورزی مســـتمر در ترم اول و افزایش تعداد ســـاعت های 

کارورزی به تدریج در ســـال های بعدی و ارتباط مســـتمر 

بین دانشـــگاه، مـــدارس کارورزی و وزارت آموزش وپرورش 

کمک کننده خواهد بود.« 

6 تغییر مهم دانشگاه فرهنگیان در 3 سال آینده

حرکت به سمت دانشگاه ملی فرهنگیان اتفاق مثبتی خواهد بودنگاه ها به دانشگاه فرهنگیان برای تحقق مصوبه شورا تغییر کند

مهم ترین مساله برگرداندن هویت 
به دانشگاه فرهنگیان است

ادامهدرصفحه۵

ادامهازصفحه4

استارتاپهادردنیادرسالهایاخیررنگوبویدیگری

بهاکوسیستمهایفناوریبخشیدهاندوباپتانسیلهای

بالایـــیکهدرخوددارنـــد،توانســـتهاندعلاوهبررونق

اشتغالزایی،توسعهاقتصادیرانیزبرایکشورهابههمراه

داشتهباشند.دراینمیانسنگاپوریکیازمطرحترین

کشورهایجنوبشرقآسیاستکهبهواسطهدراختیار

داشـــتنهمینقابلیتها،امیدمیرودبهزودیخودرا

بهعنوانیکـــیازمراکزاصلیفنـــاوریدردنیاتثبیت

کند.ســـنگاپوراولیناکوسیســـتماستارتاپیدرآسیاو

اقیانوسیهدرســـال2۰22بهشمارمیرود.اینشهراز

12شرکتاستارتاپیبزرگموسومبهunicornتشکیل

شدهوحدود47۰2استارتاپفناورانهدرآنمشغولبه

فعالیتهستند.

بهاینتناســـب۵23ســـرمایهگذارهمحضـــوردارندکه

رویطرحهـــاوپروژههـــایمختلفهمیناســـتارتاپها

ســـرمایهگذاریمیکننـــد.همچنیـــنحـــدود241

شـــتابدهندهنیزبهحمایتازشـــرکتهایاستارتاپی

میپردازنـــدکـــهتماماینمـــوارددرکنارهمبهتوســـعه

اکوسیســـتمفناوریدرســـنگاپورکمکمیکند.طبق

گزارشDealStreetAsia،شـــرکتهایســـرمایهگذاری

خطرپذیر)VC(آســـیایجنوبشـــرقی،23صندوقرا

مســـدودکردندتادر6ماههنخستسالجاریبتوانند

سهمیلیاردو3۰میلیوندلارجمعآوریکنندکهازسرمایه

جذبشدهدرکلسال2۰21پیشیگرفت.

 

 مقصد اصلی کارآفرینی در آسیا
ســـنگاپور به عنوان کشوری آسیایی از پتانسیل و قابلیت های 

زیادی در حوزه های فناوری برخوردار است، به طوری که به عنوان 

یکی از مقاصد اصلی برای کارآفرینی در آســـیا به شمار می رود 

و حتی به دنبال آن اســـت که بتواند ایـــن جایگاه را در دنیا از 

آن خود کند. 

جذابیت این شهر از نظر داشتن فرهنگ های مختلف و فضای 

درحال رشـــدی که در حوزه کسب وکارها از آن برخوردار است، 

محیطی را برای رشـــد و نوآوری این شـــهر ایجاد کرده است. 

این شـــهر با انرژی و پویایی تپنده ای که دارد، اســـتارتاپ ها را 

مجذوب خود می کند و به آنها نوید اکوسیستمی را می دهد که 

پرورش دهنده خلاقیت و استعدادهاست و قرار است ایده های 

زیادی را به موفقیت تبدیل کند. 

عامل مهمی که ســـنگاپور را در کانـــون توجه قرار می دهد، 

اقتصاد پررونق آن است. اقتصاد سنگاپور که به واسطه فرهنگ 

انعطاف پذیری، ســـازگاری و تعالـــی بی وقفه پیش می رود، 

درحال پیشـــرفت بوده و در ســـطح جهانی بسیار مورد توجه 

قرار دارد. علاوه بر این، موقعیت استراتژیک، زیرساخت های 

کلاس جهانی و سیستم های مالی منظم، پایگاهی چشمگیر 

برای استارتاپ ها تشـــکیل می دهند که رشد و گسترش آنها 

را تســـهیل می کند. اما جذابیت ســـنگاپور به همین جا ختم 

نمی شود. آنچه آن را بیشتر متمایز می کند، حمایت استثنایی 

دولت از استارتاپ هاست که همین امر فرصت های زیادی را 

فراهم می کند که می توان به دسترسی آسان به منابع مالی و 

گزینه های تامین مالی و اجرای برنامه های آموزشی قدرتمند 

اشـــاره کرد. ایـــن برنامه ها با حمایت ســـازمان های دولتی، 

اســـتارتاپ ها را قادر می ســـازد با کارشناسان حوزه صنعت، 

کارآفرینان باتجربه و سرمایه گذاران بالقوه ارتباط برقرار کنند. 

ماحصل آن هم اکوسیستمی است که تبادل دانش، همکاری 

و نوآوری را تقویت می کند. 

بـــه گزارش techedt، شـــاهد موثـــر بودن این اکوسیســـتم 

تقویت کننده، ظهور استارتاپ های فناوری در این شهر است. 

اســـتارتاپ های فناوری با ایجاد میانگین ارزش اکوسیستمی 

۸۹ میلیارد دلاری، همچنان در حال رشد هستند و چشم انداز 

اقتصادی کشـــور را تغییر می دهند. علاوه بر این، استارتاپ ها 

نماد روح سنگاپور عصر جدید هستند، جسور، نوآور و جاه طلب. 

از فین تک گرفته تا هوش مصنوعی و هر چیزی که در این بین 

قرار می گیرد، صحنه اســـتارتاپ های فناوری به سرعت تکامل 

می یابـــد و زمینه برای آینده ای هیجان انگیزتر فراهم می کند. 

درواقع فرهنگ استارتاپی سنگاپور زنده، پویا، دگرگون کننده 

و الهام بخش است.

 شبکه نوآوری باز؛ راهی به اکوسیستم نوآوری 
شـــبکه نـــوآوری بـــاز )OIN( به عنوان یک نقطه دسترســـی 

تک نقطه ای برای اکوسیســـتم نوآوری باز در این کشور عمل 

می کند. این شـــبکه فهرستی غنی از چالش های شرکت ها و 

آژانس ها را ارائه داده و پذیرای راه حل های نوآورانه مطرح شده 

از سوی سازمان ها و افراد مختلف است. این پلتفرم به نوآوران 

و استارتاپ ها این امکان را می دهد چالش های مرتبط را بیابند 

و برای توسعه و آزمایش، با شرکت های داخلی و بین المللی به 

نیروهای مختلـــف بپیوندند. همکاری هایی که در این پلتفرم 

اتفاق می افتد، کانال هایی را بین عرضه و تقاضا ایجاد می کند، 

نوآوری و دیجیتالی ســـازی بخشـــی را پیش می برد و موقعیت 

سنگاپور را به عنوان یک مرکز منطقه ای برای نوآوری باز تقویت 

می کند.

 

 نوآوری برای آینده ای دیجیتال
افق دید سنگاپور برای تبدیل شدن به اولین کشور دیجیتال، 

دولت، اقتصاد و اجتماع دیجیتال را دربرمی گیرد. در این بافت، 

اقدام این کشور هوشمند مرحله اصلی به شمار می رود. طبق 

این روند یک چالش نوآورانه در ســـنگاپور برگزار می شود که از 

استارتاپ ها، شرکت ها و موسسات پژوهشی دعوت می شوند 

راهکارهای نوآورانه خود را برای درنظر گرفتن چالش های پایدار 

منطقه مورد توجه قرار دهند. فلسفه ای که در پس اقدامات این 

کشـــور هوشمند قرار می گیرد، ادغام یکپارچه فناوری، تبدیل 

اقدامات سنگاپور است که روی ایجاد آینده ای مشترک و پایدار 

تمرکز کرده و این چالش، آزمایش ها و نوآوری ها را در رشته های 

مختلف از زندگی و حمل ونقل شهری گرفته تا خدمات سلامت 

و دولت سرعت می بخشد.

 

 تلاش برای حمایت از اکوسیستم استارتاپی
شـــبکه استارتاپی SG که امکان دسترســـی استارتاپ ها را به 

اکوسیستم استارتاپ فناوری ســـنگاپور امکان پذیر می کند، 

در سال 2۰۱۷ با هدف برجسته کردن اکوسیستم استارتاپی 

درحال پیشـــرفت سنگاپور راه اندازی شد. این اقدامات تلاش 

تحت برنامه های مختلف را هماهنگ سازی و کشف و دسترسی 

به راه های پشتیبانی را برای استارتاپ ها و شرکای اکوسیستم 

آسان تر می کند. علاوه بر این، شبکه استارتاپی SG که در سال 

2۰۱۸ معرفی شد، اکوسیستم استارتاپ های فناوری را به هم 

نزدیک تر و همکاری های نوآورانه و مشارکتی را تقویت می کند. 

اقدامات انجام شده شامل برنامه های مختلفی چون وام های 

استارتاپی SG و شـــتاب دهنده استارتاپی SG است که اولی، 

وام های حمایت شده توسط دولت را برای شرکت های جوان تر 

برجسته و فرصت های رشد را برای آنها تسریع می کند. در این 

میـــان دومی از تقویت کننده ها و شـــتاب دهنده برای پرورش 

اســـتارتاپ های مستقر در ســـنگاپور با پتانسیل بالا حمایت 

می کنـــد و برای ارتقای برنامه ها و تخصیص آنها، حمایت های 

مالی و غیرمالی ارائه می دهد.

 SG ارتقای نوآوران؛ طرح موسس شبکه استارتاپی 
طرح موسس شبکه استارتاپی SG یکی از شاخص ترین اقدامات 

سنگاپور است که تحت فعالیت های شبکه استارتاپی SG قرار 

می گیرد که اکوسیستم استارتاپی پرتحرک خود را تقویت کند. 

این طرح جامع برای کارآفرینانی که برای اولین بار قصد دارند 

آینده را با ایده های نوآورانه خود شـــکل دهند، طراحی شـــده 

است. این برنامه با شـــناخت چالش های منحصربه فردی که 

بنیان گذاران برای اولین بار با آنها مواجه هستند، پایه محکمی را 

فراهم می کند که به غلبه بر این موانع و تسریع مقوله کارآفرینی 

آنها کمک می کند. طرح موســـس شبکه استارتاپی SG منابع 

زیـــادی را در اختیار ایـــن کارآفرینان قـــرار می دهد. یکی از 

پیشنهادهای کلیدی، کمک هزینه استارتاپی است که به عنوان 

یک تقویت کننده مالی مهم می تواند مراحل اولیه فعالیت یک 

استارتاپ را پیش ببرد. اما حمایت آن بسیار فراتر از کمک های 

پولی اســـت. علاوه براین، این برنامه شامل آموزش های جامع 

برای آماده ســـازی استارتاپ ها برای ســـرمایه گذاران بالقوه و 

فرصت های مشارکتی است. 

اســـتارتاپ ها همچنین به برنامه ها و فرصت های شـــبکه ای 

انحصاری دسترســـی پیدا می کنند و از این طریق، درهایی 

را به روی همکاری ها، مشـــارکت ها و راه های تامین مالی باز 

می کنند. در ژوئـــن 2۰22، این طرح مورد تجدیدنظر برای 

اصـــلاح معیارها قرار گرفت. هـــدف از آن اطمینان از حضور 

این طرح، هم راستا با اهداف آن عنوان شده که از کارآفرینان 

اولی نوآور و بلندپـــرواز حمایت می کند. بنابراین، هرکدام از 

جنبه های طرح موسس شبکه استارتاپی SG به منظور تقویت 

نوآوری، تسهیل در رشد و تبدیل رویاها به شرکت های موفق 

طراحی شده اند. 

 پذیرش نوآوری
 راهی به سوی رشد اکوسیستم استارتاپی

چشم انداز استارتاپی سنگاپور عامل محرک پویایی و تنوع در 

این حوزه است که به واسطه زیرساخت های فناورانه محکمی 

که دارد، حمایت های متعددی که از سوی دولت ارائه می شود و 

استفاده از فرصت ها توانمند می شود. این چشم انداز استارتاپی، 

اکوسیستمی است که در آن ایده ها پرورش پیدا کرده، نوآوری ها 

شکوفا شده و استارتاپ ها رشد می کنند. اقداماتی چون شبکه 

نوآوری باز )OIN(، کشور هوشمند و استارتاپ SG به طور دائم 

این اکوسیســـتم را پرورش داده و سنگاپور را به عنوان مقصدی 

مطلوب برای کارآفرینی در دنیا تبدیل می کنند. 

چشم انداز این کشور به سمت و سویی برای تبدیل شدن به مرکز 

نوآوری پیش می رود. تعهد به پیشـــبرد پیشرفت های فناورانه، 

دگرگونی دیجیتال، و راه حل های پایدار در چالش های مختلف 

قابل مشـــاهده بوده و فرصت هایی در اختیار این استارتاپ ها 

قرار می گیرد.

 

 بزرگ ترین آهن ربای جذب بودجه 
در آسیای جنوب شرقی

به گزارش businesstimes، اســـتارتاپ های فناورانه سنگاپور 

در ســـه ماهه نخست سال 2۰2۳ بزرگ ترین آهن ربای جذب 

بودجه در آسیای جنوب شرقی به شمار رفته و بیشترین میزان 

بودجه تعلق گرفته به استارتاپ های فناورانه را در این منطقه به 

خود اختصاص می دهند. این در حالی است که آسیای جنوب 

شرقی پایین ترین ارزش معاملاتی سه ماهه خود را در یک سال 

گذشـــته تجربه کرد. شرکت های مستقر در این شهر، با ۵۱6 

میلیون دلار بودجه، بالاترین ارزش ســـرمایه گذاری را در میان 

کشورهای مشابه خود دارد. 

دور اصلی تامین مالی در ســـنگاپور شامل ۱۰۰ میلیون دلار 

اســـتارتاپ فین تک Aspire و نیز ۴۵ میلیون دلار اســـتارتاپ 

فناوری سلامت Holmusk می شود. درمجموع، در سه ماهه 

نخست ســـال 2۰2۳، حدود یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار 

بودجه در اختیار استارتاپ های فناوری منطقه آسیای جنوب 

شـــرقی قرار گرفت که در مقایســـه با ســـال قبل قریب  به 6۹ 

درصد کاهش داشـــته و نسبت به سه ماهه چهارم سال 2۰22 

با کاهش ۴2 درصدی روبه رو بوده اســـت. این بخش ناشی از 

روند نزولی از زمان افزایش بودجه منطقه در ســـه ماهه چهارم 

2۰2۱ است که افزایش نوسان نرخ بهره و نرخ تورم را به دنبال 

دارد. در سراسر منطقه آسیای جنوب شرقی، سرمایه گذاری های 

مرحله نخســـت به طور سالانه با کاهش 2۷ درصدی و در طول 

ماه با افت ۷۳ درصدی روبه رو بوده اســـت. بودجه در مراحل 

اولیه در سال 6۹ درصد کاهش یافته اما در مقایسه با سه ماهه 

قبل با افزایش ۱۱ درصدی مواجه شـــده است. متوسط میزان 

سرمایه گذاری های مراحل پایانی، در سه ماهه نخست 2۰2۳ 

روند افزایشی داشته به طوری که از 6۱ میلیون دلار در سه ماهه 

نخست 2۰22 به ۸۳ میلیون دلار در سه ماهه نخست 2۰2۳ 

رســـیده است. بخش هایی که بیشترین سرمایه گذاری ها را در 

سه ماهه نخست دریافت کردند، شامل فین تک، فناوری های 

بیمه و فناوری های خودرویی بوده است. 

در فضای چالش برانگیز اقتصاد کلان امروز، اســـتارتاپ های 

سنگاپور انعطاف پذیری بالایی دارند. اکوسیستم استارتاپی در 

این کشور وارد دوره مهمی شده و با مسائل گسترده تر در سطح 

ملی روبه رو هستند؛ مسائلی که به طور بالقوه می تواند معیشت 

و رفاه کشور را به چالش بکشد. به عنوان مثال، امنیت غذایی در 

این کشور از موضوعات مهمی است که اطمینان از دسترسی 

به غذای کافی، ایمن و مغذی از اهداف دولت به شمار می رود. 

همین امر باعث شـــده تا دولت از استارتاپ های فناورانه حوزه 

موادغذایی به ویژه در روش های تولید گوشت پایدارتر استفاده 

کند. هدف این کشور تولید محلی یک سوم نیاز غذایی سنگاپور 

تا سال 2۰۳۰ با کمک استارتاپ هاست. این مساله موجب شده 

دولت سنگاپور از استارتاپ هایی که به دنبال توسعه و بازاریابی 

گزینه های پروتئینی جایگزین هستند، استقبال کند. علاوه بر 

این، دولت به تازگی بیش از ۱۰۰ میلیون دلار را برای پژوهش 

در حوزه کشاورزی شهری، تولید گوشت کشت شده و پروتئین 

میکروبی اختصاص داده است. 

ندا اظهری 
مترجم


